
Paseka Prádla P. Antonín Urban SDH Lukov v roce 2018

číslo 1           leden 2019     ročník LXX          vydává Obec Lukov           Zlínský kraj



Letos uspořádali  členové Spolku přátel hradu Lukova jarmark o pár 
týdnů dříve a to se vyplatilo. Slunečné podzimní počasí přilákalo 
velké množství návštěvníků. 

Po kilometrovém výšlapu od sv. Jana na ně čekalo zasloužené  
občerstvení. Vyběr byl bohatý: grilované klobásy, bramborové  
spirály, valašské frgály, trdelníky a mnoho dalších dobrot. Na  
zahřátí byl připraven výborný svařák, teplá medovina nebo  
výborný čaj s medem. Ti, co se při výstupu na hrad zapotili, 
měli v nabídce osvěžující pivo. 

Děti zaujaly stánky s vyřezávanými hračkami, kreativními pís-
kovými hrami a ručně vyráběnými ozdobami.

Nakupující si vybírali z různých druhů medů, léčivých by-
linných čajů, kozích sýrů, přírodního koření, karamelových 
specialit, ale také z ručně pletených výrobků. Nemohl chy-
bět stánek s regionálními potravinami Zlínského kraje, které  
v letošním roce byly oceněny jako „Perla Zlínska“.

Muži se často zastavovali a obdivovali tradičně vyráběné nářadí 
na opracování dřeva, jako jsou hoblíky, ruční vrtáky, vinkly, 
nebozezy a jiné.

ŽIVÝ BETLÉM
ZÁKLADNÍ ŠKOLA LUKOV

VÁNOČNÍ BESÍDKA 
MATEŘSKÁ ŠKOLA LUKOV

Více o mateřské škole 
na str. 14

Videoreport naleznete na www.lukov.cz/category/obcan-2/videoreporty/
Více o základní škole na str. 8
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KRÁTKÉ ZPRÁVY 
Z LUKOVA
PODĚKOVÁNÍ
TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA

VOLNĚ POBÍHAJÍCÍ PSI 
V LUKOVĚ
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Město Fryšták před časem zřídilo od-
chytovou službu, která má za úkol od-
chyt volně pobíhajících psů v ulicích 
města. Obec Lukov oslovila Město Fryš-
ták se žádostí o působení této odchyto-
vé služby i na území obce Lukov. Nyní 
řešíme detaily fungování této služby na 
území obce Lukov a v nejbližších měsí-
cích bude možné tuto službu využívat  
i v Lukově. Proto žádáme všechny ma-
jitele psů v Lukově, aby si zajistili své 
psy proti volnému pohybu. Může se pak 
stát to, že bude volně pobíhající pes od-
chycen a převezen do klecí ve Fryštáku. 
Majitel psa pak bude hradit všechny ná-
klady spojené s odchytem a umístěním 
do klece. Podrobné informace k odchy-
tu psů v Lukově budou zveřejněny na 
webových stránkách obce, jakmile bude 
uzavřena smlouva s Městem Fryšták.

Michal Teplý, starosta 

Vážení spoluobčané,

do roku 2019 bych Vám všem rád popřál hodně štěstí, zdraví, 
lásky a také osobní i pracovní úspěchy.

Během prosince jsme se mohli setkat při příležitostech – Roz-
svícení vánočního stromu, Živého Betlému a mnoha dalších kul-
turních akcích, kde jsme mohli načerpat slavnostní atmosféru  
a připravit se na prožití adventu i vánočních svátků.

Do zimního spánku se však určitě neuložíme. V následujících 
měsících chystáme ve spolupráci s místními spolky a organiza-
cemi řadu kulturních a společenských akcí. Jako první se připra-
vuje Lukovský košt pálenky, poté Lukovský fašank a Kouzelný 
karneval pro děti.

V letošním roce nás čeká několik větších investičních akcí. Tou hlavní a nejnáročnější bude zahájení výstavby cyklostez-
ky Lukov – Fryšták. Dále bychom chtěli prodloužit chodník od ulice Hradská VII až po sochu sv. Jana Nepomuckého, 
zrekonstruovat chodník v ulici K Pivovaru i chodník od domu služeb směrem na Kašavu, včetně výměny dosluhujících 
autobusových zastávek.

Navýšili jsme finanční dar narozeným lukovským občánkům od ledna 2019, a to z pěti tisíc na deset tisíc korun. Tento 
příspěvek jistě pomůže zejména mladým rodinám při pořizování výbavy pro novorozence. Pro obec je každé narozené dítě 
velkým přínosem a příslibem do budoucna.

I nadále budeme pokračovat v podpoře spolků, organizací a různých zájmových skupin, kteří svou činností vytvářejí  
v obci tu správnou atmosféru pro pestrý a spokojený život.

Bc. Tomáš Kulenda, místostarosta

V letošní Tříkrálové sbírce se vybrala částka 73 521 Kč.

Organizátoři v naší obci a Charita ČR děkují všem koledníkům, vedoucím sku-
pinek i občanům Lukova, kteří svými dary a vstřícností přispěli ke zdaru této 
novodobé tradice.

Ještě jednou přejeme Vám všem, Vašim rodinám, přátelům a bližním vše dobré 
do roku 2019 a Boží požehnání pro Vaše domovy.
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USNESENÍ
ZE ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE LUKOV
konaného dne 12. 12. 2018    

Zastupitelstvo obce Lukov, v souladu s ustanovením § 84 zákona č. 128/2000 Sb. o obcích, ve znění 
pozdějších předpisů: 

 • 11/2018     
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. L zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění pozdějších před-
pisů předsedu kontrolního výboru pana Ing. Ladislava Plška a jako členy kontrolního výboru pana Marka Julinu, pana 
Ing. Václava Pavlíčka, paní Štěpánku Hubáčkovou, paní Ing. Martinu Perdochovou a pana Jiřího Jangota.

 • 12/2018  
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. L zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění pozdějších před-
pisů předsedkyni finančního výboru paní Mgr. Evu Malíškovou a jako členy finančního výboru paní Ing. Vendulu 
Válkovou a paní Evu Flámovou.

 • 13/2018  
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. L zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění pozdějších předpisů 
zřízení výboru strategického rozvoje, kde jako předsedu schvaluje pana Ing. Jiřího Holíka a jako členy výboru strate-
gického rozvoje pana Michala Teplého, pana Ing. Jiřího Mrůzka, pana Ing. Ladislava Plška a pana Ing. Václava Pavlíčka.

 • 14/2018  
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 72 odst. 2 a § 84 odst. 2 písm. N zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění poz-
dějších předpisů a v souladu s ustanovením § 2 odst. 1 nařízení vlády č. 37/2003 Sb., o odměnách za výkon funkce členů 
zastupitelstev, výši měsíční odměny neuvolněným členům Zastupitelstva obce Lukov. Odměna bude poskytována ode 
dne přijetí tohoto usnesení. V souladu s ustanovením § 74 odst. 3 zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění pozdějších 
předpisů ZO schvaluje pro neuvolněné členy ZO výše odměn za tři různé funkce člena ZO.  

 • 15/2018  
ZO schvaluje v souladu s ust. § 84 odst. 2 písm. b) zák. č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů a v sou-
ladu s ust. § 4 zák. č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, v platném znění schvaluje přebytkový 
rozpočet Obce Lukov na rok 2019 s celkovými příjmy 25 833 tis. Kč a výdaji 18 945 tis. Kč.

 • 16/2018  
ZO schvaluje v rámci rozpočtu Obce Lukov na rok 2019 neinvestiční provozní příspěvek pro Základní školu Lukov, 
příspěvkovou organizaci na rok 2019 ve výši 1.190 tis. Kč.

 • 17/2018  
ZO schvaluje v rámci rozpočtu Obce Lukov na rok 2019 neinvestiční provozní příspěvek pro Mateřskou školu Lukov, 
příspěvkovou organizaci na rok 2019 ve výši 700 tis. Kč.

 • 18/2018  
ZO schvaluje uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí účelové dotace na rok 2019 z rozpočtu Obce Lukov č. 1/2018 
pro Římskokatolickou farnost sv. Josefa v Lukově na částku 70 tis. Kč a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy.

 • 19/2018  
ZO schvaluje uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí účelové dotace na rok 2019 z rozpočtu Obce Lukov č. 2/2018 
pro Sportovní klub Lukov z.s. na částku 120 tis. Kč a pověřuje místostarostu obce podpisem smlouvy.

 • 20/2018  
ZO schvaluje darovací smlouvu mezi Obcí Lukov jako dárcem a Domovem pro seniory Lukov, p.o. jako obdarovaným na 
částku 120 tis. Kč a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy.

 • 21/2018  
ZO schvaluje Střednědobý výhled rozpočtu Obce Lukov na roky 2020–2024.
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V Lukově dne 31. 10. 2018
Michal Teplý – starosta 

Bc. Tomáš Kulenda – místostarosta

Rada obce se schází pravidelně každých čtrnáct dnů, vždy ve středu v 15.00 – 19.00 hod. Dle zákona č. 128/2000  
Sb. o obcích, je jednání rady obce neveřejné. Avšak našim zájmem je informovat obyvatele Lukova o všem podstatném, 
co rada obce projednává. Proto jsem zde vybral nejdůležitější body, které byly řešeny. 

Od posledního vydání Lukovského zpravodaje proběhla 3 jednání RO (21. 11. 2018, 9. 1. 2019 a 24. 1. 2019).

• RO schvaluje zpracování projektové dokumentace s názvem „Doplnění kanalizační sítě Lukov – lokalita Vesník“,   
 která řeší dlouhodobé problémy s kanalizací v dané lokalitě. 

• Rada schvaluje zpracování projektu na změnu vytápění v budově VÚB s názvem „Úpravy vytápění v objektu 
 Víceúčelové budovy Lukov“.

• RO schvaluje nákup nového trezoru pro potřeby Obce Lukov, dle požadavků na ochranu osobních údajů. 

Pokud bude mít někdo zájem o podrobnější informace, nejen k těmto bodům, velmi rád je zodpovím. 

Michal Teplý, starosta
Kontakt: starosta@lukov.cz

ZPRÁVY 
Z JEDNÁNÍ RADY OBCE LUKOV

 • 22/2018  
ZO schvaluje rozpočtové opatření Obce Lukov č. 3/2018 na rok 2018. 

  • 23/2018  
ZO bere na vědomí Zápis č. 171/2018/EKO z dílčího přezkoumání hospodaření Obce Lukov, za rok 2018, ze dne 4. 10. 2018, 
vypracovaný paní Ing. Danou Vaňkovou, auditorkou Krajského úřadu Zlínského kraje.

 • 24/2018  
ZO schvaluje v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. h zákona č. 128/2000 Sb. o obcích ve znění pozdějších předpisů 
Obecně závaznou vyhlášku č. 1/2018 o místním poplatku za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, 
využívání a odstraňování komunálních odpadů, která upravuje výši ročního poplatku za sběr a svoz komunálního odpadu 
na rok 2019.

 • 25/2018  
ZO v souladu s ust. § 84 odst. 2 písm. r) zák. č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů, schvaluje uzavření 
Smlouvy o partnerství a vzájemné spolupráci za účelem realizace projektu „Cyklistická stezka Lukov – Fryšták“, mezi 
Obcí Lukov a Městem Fryšták a pověřuje starostu obce podpisem této smlouvy. 

 • 26/2018  
ZO schvaluje za Obec Lukov opatrovníka nesvéprávné osoby, s trvalým bydlištěm v obci  Lukov, pana Michala Teplého  
a zároveň ruší usnesení č. 18 z 1. zasedání Zastupitelstva obce Lukov, ze dne 30. 11. 2006.

 • 27/2018  
ZO schvaluje navýšení fondu kultury a sociálních potřeb pro Obecní úřad Lukov z původních 100 tis. na 
150 tis. Kč ročně.

 • 28/2018  
ZO schvaluje jednorázové poskytnutí finančního daru ve výši 10.000 Kč rodičům dítěte narozenému od 1. 1. 2019, které 
má trvalé bydliště v Lukově.

 • 29/2018  
ZO bere na vědomí plán práce Zastupitelstva a Rady obce Lukov v roce 2019. 



NOVÉ KNIHY
V KNIHOVNĚ OBCE LUKOV

40 DNÍ PĚŠKY  
DO JERUZALÉMA

Ladislav Zibura

ANČA A PEPÍK 4. Lucie Lomová
ANČA A PEPÍK 5. Lucie Lomová
ANIČKA A CIRKUS Ivana Peroutková
ANIČKA VE MĚSTĚ Ivana Peroutková
DÍTĚ V MLZE Martin Goffa
DÍVKA S HAVRANÍMI KŘÍDLY Tereza Kramerová
DO POSLEDNÍHO  
DECHU

Robert Bryndza

DOMINIKA NA CESTĚ JIŽNÍ 
AMERIKOU

Dominika Gawliczková

DOVOLENÁ  
S MODERNÍM FOTREM

Dominik Landsman

HADROVÝ PANÁK Daniel Cole
JINÁ GABRIELA 
KOUKALOVÁ

Gabriela Koukalová - 
Martin Moravec

KDE SE VZALY 
SYMBOLY

Joseph Mazur

KDO ZABIL SNÍŽKA? Petra Soukupová
KRIMINÁLNÍ 
PŘÍBĚHY ZE STARÉ 
ŠUMAVY 3.

Vladimír Šindelář

KRIMINÁLNÍ 
PŘÍBĚHY ZE STARÉ  
ŠUMAVY 4.

Vladimír Šindelář

LABYRINT POHYBU Renata Červenková 
Pavel Kolář

LOUTKÁŘ Daniel Cole
MOUDROST VLKŮ Elli H. Radingerová
NEJLEPŠÍ  
PRO VŠECHNY

Petra Soukupová

SESTRA SMRT Daniel Petr
SPALOVAČ MRTVOL Ladislav Fuks
SPATŘÍŠ  
SVOJE ANDĚLY

Theresa Cheungová

SRDCE V KLECI Otomar Dvořák
STRAKA NA ŠIBENICI Daniel Petr
TITÁNI Leila Meachamová
VALENTÝNKA 
A NAROZENINY

Ivana Peroutková

VÁNOČNÍ ZPOVĚĎ Martin Goffa
VYKOUPENÍ Martin Goffa
ZÁZRAČNÝ SVĚT VČEL Diedrich Steen 

Jürgen Tautz

KKNNIIHHOOVVNNAA

Připravila: Mgr. Jarmila Čihařová, knihovnice
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VALENTIN JAVOŘÍK  
(15. 1. 1919 – 8. 2. 2004) 
MĚL RADOST, KDYŽ PO NĚM NĚKDO NĚCO CHTĚL…

Patnáctého ledna by se Valentin Javořík dožil sta let. Malíř, písmomalíř, výtvarník, spolupracovník režiséra 
Karla Zemana, ale především pracovitý a dobrý člověk. 

Valentin Javořík se narodil manželům 
Amálii a Josefu Javoříkovým ve Velí-
kové. Tatínek pracoval jako malíř-na-
těrač, maminka byla ženou v domác-
nosti. Valentin byl třetím dítětem ze 
sedmi sourozenců (Bohumír, Emílie, 
Boleslav,Oldřich,Vlastimír,Vilemí-
na).V roce 1923 se rodina i s firmou 
přestěhovala do Lukova. Malý Valen-
tin navštěvoval malotřídku v Lukově. 
Po fryštacké měšťance, ve třinácti 
letech, nastoupil Valentin do učení 
oboru malíř-natěrač do Zlína. Jeho vý-
tvarného talentu si všiml mistr a dopo-
ručoval mu studium na výtvarné škole 
v Praze. To bohužel překazila náhlá 
smrt jeho otce. V roce 1943 mladý Va-
lentin převzal rodinnou firmu. 

V roce 1946 se žení s Květoslavou Pa-
velkovou ze Všetul. Mladičkou učitel-
kou, která nastupuje k Matoušovi do 
lukovské malotřídky. Přichází znárod-
nění, firma je vložena do Komunálního 
podniku městečka Fryšták. Do Valen-
tinova života zasáhl řídící Matouš, kte-
rý mu dojedná přes syna Ivana Matou-
še práci na kudlovských ateliérech. Od 
roku 1966 je zaměstnancem Krátkého 
filmu Praha, studio Gottwaldov. 

„Tatínek začínal na ateliérech u hrané-
ho filmu jako malíř pozadí. Pak režisér 
Karel Zeman k sobě hledal šikovného 
všestranného výtvarníka. A tak byl 
tatínek Zemanovi k ruce, kreslil mu, 
mj. na některých filmech unikátní 
čárkované pozadí (Na kometě, Příbě-
hy námořníka Sindibáda, Čarodějův 
učeň, Pohádka o Jeníčkovi a Mařence 
a další),“ uvedl syn Josef Javořík. 

Valentin Javořík se celý život aktiv-
ně zapojoval do dění v obci. Maloval 
dekorace a kulisy ochotnickému diva-
delnímu spolku, nespočet plakátů di-
vadelních i plesových, zvláště červe-
ného kříže, jehož byl řádným členem. 

Dekoroval pamětní knihu – vítání 
občánků, opravoval Panenky Marie – 
sošky ze sádry. Se svými pomocníky 
restauroval v roce 1980 strop a malbu 
v lukovkém kostele, maloval postavy 
svatých v oknech kostela (sv. Voj-
těch, sv. Urban, sv. Ludmila). Vytvo-
řil popisky lukovské naučné stezky, 
kterou sestavil jeho bratr Olin. V dů- 
chodu pomáhal v JZD s označová- 
ním a popisky. 

Čas, který mu zbýval, věnoval malo-
vání obrazů, a že jich bylo nespočet. 
Maloval především lukovské chalupy, 
kytice a zátiší. Každý rok věnoval svůj 
obraz do tomboly červenokřižáckého 
plesu. Kromě malování se věnoval fila-
telii a vyřezávání ze dřeva. 

„Děda, pokud mohl maloval nejčastěji 
v plenéru. Hlavně samozřejmě Lukov. 
Ale v polovině sedmdesátých let si na-
příklad zaletěl do Černé hory a malo-
val tamější vesničky, přístavy, moře, 
lodě… Až když byl starý, maloval po- 
dle fotografií, pohlednic. Lidé mu no-
sili fotky svých starých stavení, aby je 
na památku namaloval,“ zavzpomínala 
vnučka Klára Javoříková.

Fotografie z výstavy obrazů v lukovské základní škole – 10. 10. 1997. Př
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ŠKOLNÍ STRÁNKY
CO SE DĚLO….
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DEN VNITŘNÍHO MÍRU
Motto: 
Nemůže být mír na světě, dokud jej nemáme uvnitř sebe.

V pondělí 14. ledna k nám do školičky opět přijeli lektoři me-
zinárodního programu Inner Peace Day. Postupně strávili  
s dětmi jednotlivých tříd hodinu, ve které se žáci učili uvolňová-
ní, zklidňování, relaxaci, harmonizaci i základům meditace. Ti 
starší si opakovali, jen prváčci začínali nově. Celý program byl 
veden velmi citlivě, přiměřeně věku dětí. Oproti loňskému roku 
ubylo slov a povídání, ovšem přibylo relaxačních a meditačních 
cvičení a názorných ukázek, což vidíme jako jednoznačně pozitivní. 
Většinu dětí se podařilo zaujmout, zklidnit i přivést k nahlédnutí do světa vnitřního já. 

Na konci sezení dostaly děti již známý srdíčkový pozdrav od kamarádů ze zahraničních škol a samy namalovaly  
pozdravy jiným dětem. Tento způsob komunikace je velmi nápaditý a milý.

LUKOVSKÝ SLAVÍK

Ve středu 28. 11. v 10.00 hod. začal Lukovský slavík 2018. Soutěžilo se ve třech kategoriích: první třída, druhá a třetí 
třída, čtvrtá a pátá třída. Byly dvě poroty: dětská porota hlasovala zvedáním karet s body. Dospělácká porota psala body 
na papír. Nejvíc bodů bylo deset. Mezi písničkami měly třídy svá vystoupení. Pan Černoch nám ukázal jeden ze známých 
nástrojů, což byla trubka. Také nám na ni zahrál. Potom se sečetly body a vyhlásilo se 1., 2. a 3. místo, a všem se jim 
daly diplomy a nějaké ceny. Potom nám zazpívala paní učitelka Veronika. Pak od obecenstva velký potlesk a Lukovský 
slavík 2018 byl u konce. 

Výsledky:

1. TŘÍDA    
1. místo - Ambrozová Tereza  
2. místo - Strážnický Tomáš  
3. místo – Rychlá Dominika 

2. A 3. TŘÍDA
1. místo - Mikeštíková Natálka
2. místo - Mikl Filip
3. místo – Jarolímová Elen

4. A 5. TŘÍDA    
1. místo - Janotová Anežka  
2. místo - Pavlíčková Veronika  
3. místo – Hrnčiříková Adéla 

VYSTOUPENÍ V KLUBU SENIORŮ

Dne 5. 12., to bylo ve středu, jsme měli sraz před Kulturním domem v 15.00 hod. Jak jsme se všichni sešli, tak jsme šli do 
místnosti, kde už na nás čekali senioři. Byly to samé paní. Když si všichni sedli, začali jsme zpívat. Zpívali jsme Lukov 
(upravená písnička), Si si dolada, Marnivá sestřenice, a protože už začalo období adventu také Glorii a směs koled. Pak 
jsme se jim představili, jak se jmenujeme a jak se jmenují naše babičky či dědové. Seniorům se to moc líbilo. Za zpívání 
jsme dostali i odměnu. (Adélka)
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MIKULÁŠSKÉ PŘEKVAPENÍ

V pátek 7. 12. jsme ráno přišli do školy a učili jsme se 1 ho-
dinu. Potom 4. a 5. třída šli na linkový autobus. Ostatní třídy 
jely osobním autobusem. Až do poslední chvíle jsme nevě-
děli, kam jedeme. Celá škola jela do Zlína do kina. Mladší šli 
na film Pat a Mat zimní radovánky, starší na film Grinch. 
Grinch je zelená nestvůrka, která nemá ráda Vánoce. Jako 
dítě Vánoce neměl, tak se rozhodl je všem zničit. Všem bral 
dárky, stromečky i ozdoby. Myslel si, že když vezme dárky  
a všechno ostatní, co patří k Vánocům, tak je ostatní taky 
přestanou mít rádi. Ale ne. Sešli se u velkého vánočního stro-
mu a začali zpívat koledy. Grinch když to uslyšel, tak se mu 
něco přemotalo v hlavě, všechno vrátil a Vánoce začal mít 
rád taky. Potom za ním přišla jedna malá holčička a pozvala 
ho na Štědrovečerní večeři. Grinch byl velmi nervózní, ale 
nakonec přišel. Tak to všechno dobře dopadlo.

VŠEZNÁLKOVI TO PÁLÍ V KUFRU

Ve čtvrtek 6. 12. jsme my – páťáci měli místo odpoledního 
vyučování soutěž Všeználkovi to pálí v kufru. Rozdělili jsme 
se na čtyři družstva. Já jsem byla ve družstvu s Jakubem, 
Adamem a Domčou. Jmenovali jsme se „Pálí nám to“. Další 
družstva byla: Čertíci Bertíci, Vánoční šílenky a Žabáci s.r.o. 
Připravili jsme si lavice a pak se začalo. Nejprve se z každého 
družstva vybral jeden, který šel do prvního kola Všeználka. 
Já jsem šla z našeho družstva první. Vzala jsem si zvířa-
ta za 50 bodů. Odpověděla jsem správně. Potom nám paní 
učitelka promítla rébusy. Pak bylo druhé kolo Všeználka. 
Po Všeználkovi byly další soutěže. Nakonec bylo vyhlášení. 
My jsme byli první, druzí byli Žabáci, třetí Čertíci Bertíci  
a čtvrté byly Vánoční šílenky. Bylo to super. Paní učitelka 
to připravila skvěle! 

PLAVECKÝ VÝCVIK

Žáci 3. – 5. třídy ve dnech 19. a 20. 12. absolvovali plavecký 
výcvik na bazéně v Holešově. Trénovala se technika kraulu, 
znaku, prsou. Žáci zapracovali na kondici, kterou využijí na 
škole v přírodě. Měli jsme k dispozici spoustu pomůcek a to- 
bogán, což děti nejvíce ocenily.

VÝSTAVA BETLÉMŮ
 
Ve středu 19. 12. 2018 jsme s druháčky navštívili výstavu 
betlémů. Výstava se konala na zlínském zámku a k vidě-
ní bylo přes 50 betlémů z celého světa. Součástí výstavy 
byly betlémy historické z typických betlémářských oblas-
tí (Třebíč, Králíky, Pojizeří), ale i ty současné. Dominant-
ním betlémem výstavy byl ručně malovaný betlém z ro- 
ku 1933 s 250 figurkami a stromy. Mezi rarity patřil betlém 
od výtvarníka Jiřího Trnky. Dětem se velice líbil betlém 
„hipsterský“ z roku 2016, kde si trochu nezvykle pořizuje 
Josef mobilním telefonem selfie a Tři králové přijíždějí do 
betléma na segwayích. Na výstavě jsme viděli i betlémy 
papírové, mezi jejichž tvůrce patří Mikoláš Aleš, Josef 
Lada a další. Místnosti dominoval velký tištěný betlém ze 
začátku století, čítající přes dvě stovky darovníků, stav-
biček a zvířat. Děti nejvíc zaujaly betlémy mechanické  
a betlém z postaviček Playmobil. Po výstavě byly pro děti 
připraveny dílničky s papírovými a sádrovými betlémy, 
které si mohly vybarvit. 
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VÁNOCE U ČTVRŤÁKŮ DOMA

V adventu jsme pekli cukroví jako například perníkový 
Betlém. 24. prosince jsme celý den nejedli, ale zlaté prasát-
ko jsem neviděla. Večer přišel Ježíšek, pak zazvonil zvone-
ček a dveře se otevřely. Byl tam stromeček a spousta dárků. 
Dostala jsem foukací harmoniku, světýlko a knížku s pís-
ničkami. Vánoce jsou fajn! 

Anička Jasenská

Náš dům voní. Vykrajovala jsem perníky a linecká kolečka. 
Až byly upečené, tak jsem je zdobila polevou. S taťkou 
jsme šli koupit kapra. Potom jsem dělala dárky. Pro mamin-
ku sněhuláka z ponožky, pro tatínka obrázek a pro sestru 
stromeček z šišky. Já jsem dostala knížky, výrobu krystalu  
a morče. Vánoce mám moc ráda. 

Verča Valentíková

Náš dům svítil jako svítilna. S Terkou jsem zdobil stro-
meček. Táta koupil kapra a pod stromečkem byly dárky. 
Moje dárky byly: nerf pistole, krosna 70 l, čelovka, knížka, 
nějaké oblečení. Jedli jsme perníky a cukroví. Dívali jsme 
se na pohádky. Chodili jsme na návštěvy. 

Matěj Plšek

Náš dům voněl. Pekli jsme vánoční cukroví. Byl jsem do- 
ma s rodiči a připravovali jsme se na Štědrý den. Moc jsem 
se těšil. Dostal jsem: vitamíny, pyžamo, knížku a auto- 
garáž. Dárky se mi líbily. Bylo fajn, že jsem se potkal  
s celou rodinou. 

Míša Bambuch

MALÁ ZKOUŠKA VĚDOMOSTÍ...
ŘADY VYJMENOVANÝCH SLOV JINAK  

Dokážete podle nápovědy sestavit 
řady vyjmenovaných slov?

B existovat, žít v domě, člověk v obci, několik pokojů, 
dům, skříň – postel – pohovka, kráva – býk – tele, zvyk, 
chytrý, rostlina, klisna, samec krávy, město.

L poslouchat, mele se tam, lesknout se, dopravovat potravu 
do těla, téct, opak šetřit, brečet, holý, část nohy, pod kůrou, 
sportovní náčiní, léčivá bylina, umělá tkanina.

M všichni, čistit vodou, přemýšlet, splést se, létací bezob-
ratlí, škůdce, šnek, vysekat, zabezpečit klíčem, tahat, fou-
kat, část pampelišky, objevit se, město.

P špatná vlastnost, vak, ret, létající savec, plaz, prášek  
v rostlině, chodidlo některých zvířat, zakopnout, lesk-
nout se, přemýšlet nad hříchy, mít trest, plevel, červenat  
se, načechrávat.

S mužský potomek, najezený, výrobek z mléka, neuvaře-
ný, škaredé počasí, opak namáčet, malý pták, malá sova, 
chráněný hlodavec, dělá to had, padat v kouscích.

V 2. osoba číslo množné, opak nízký, vřeštění vlků, radovat 
se, přizpůsobovat se, jíst, vodní savec, největší sova, mládě 
loveckého psa, hluk, vnitřek kovářské pece.

Z opak pozdě, část těla, jmenovat, letiště Václava Havla.

(5. třída, práce ve skupinách)

COBY, KDYBY…   
PŘÍBĚHY PODLE FANTAZIE

KDYBYCH UMĚL ČAROVAT
Dnes ráno jsem se probudil a myslel jsem si, že je něco div-
ného. Vstal jsem z postele a ukážu na budík a představím si, 
že je jablkem. Z ničeho nic se to stane doopravdy. Řekl jsem 
si, jestli to není lež? Tak jsem se koukl na koberec a myslel 
jsem si, ať se promění ve skříň. Stalo se. Tak jsem šel dolů 
na snídani. Mamka mi nachystala chleba se šunkou, já jsem 
to nechtěl, takže jsem si z toho vyčaroval palačinky s čoko-
ládou a se šlehačkou a s grankem. Mňam, dobrá snídaně. 
Potom jsem si šel vyčistit zuby a nebyla pasta, tak jsem si ji 
prostě vyčaroval. Vyčistil jsem si zuby a jel do školy. Mamce 

jsem radši nic neřekl, aby nedělala velký zmatek. Šel jsem  
do školy, zazvonilo na hodinu a byl diktát. Neměl jsem  
náladu, tak jsem vyčaroval, aby se to psalo samo od sebe.  
V matice jsme měli čtvrtletku a tak třičtvrtě jsem nevěděl, 
tak jsem si vyčaroval takový google, abych se poradil. Nako-
nec jsem šel domů a ….. Coooo? Já, já, já jsem se vzbudil…. 
Takže to byl jen sen. 

Jakub Krajča

Kdybych se stal králíkem, tak bych šel domů a napsal bych 
rodičům, že to jsem vážně já. Měl bych pěkný bílý kožíšek. 
Bydlel bych v terárku, kde bydlí i můj křeček Cecilka. Ráno 
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bych z toho terárka vyskočil, dal bych si mrkvičku a šel 
bych zase spát. Odpoledne bych se šel pohoupat a proběh-
nout na zahradu. Potom bych si dal svačinu (zase mrkvičku). 
A potom v noci bych řádil a hryzal ruličky od toaleťáku. Ale 
potom bych zjistil, že to byl jen sen. 

Jan Doležal

Kdybych byla ředitelkou základní školy, tak bych chodila 
po třídách a dívala bych se, co se v ostatních třídách učí. 
Mohla bych předělávat třídy a nakupovat do nich vybave-
ní. Bylo by to určitě moc dobré. Mohla bych učit nějakou 
třídu. Mohla bych podnikat výlety. Mě by to moc bavilo, 
Ráda bych učila 2. třídu. Moje škola by byla moc velká, 
měla by dvě patra a na chodbě by byly nějaké hračky a taky 
by ta chodba byla prosklená. Je to určitě super práce, ale 
taky musí být hodně těžká. 

Iva Topičová

Být neviditelnou musí být úžasné. Protože když je na vás 
někdo moc naštvaný a chce vás zbít, tak si prostě nasa-
díte nějaký neviditelný plášť, no a je to. Už vás nenajde. 
Nebo třeba když budete hrát schovku, tak si stoupnete 
vedle toho, co piká a nasadíte si plášť a vyhrajete. Nebo 
když budete nemocná a mamka nebo taťka půjdou do práce  
a jak odejdou, tak si nasadíte neviditelný plášť a půjdete 
do školy. A paní učitelka si bude myslet, že tam nejste, ale 
vy tam budete. Potom jak přijdete do školy a paní učitelka 
si bude myslet, že nic nevíte, tak jí všechno povíte a ona 
bude koukat, co všechno se stihla naučit, když byla nemoc-
ná. Nejlepší by ale bylo, že kdybych byla neviditelná, tak 
bych se mohla podívat tam, kde mě nikdo nesmí vidět. Je 
to krásné a nejlepší. 

Dominika Nováková

Kdybych byl neviditelný, tak bych si mohl dělat, co chci já. 
První bych chodil jen v tričku a rodiče by za chvíli zešíleli. 
Bráchu bych mohl praštit, kdy by se mi zachtělo, protože 
by mě neviděl a rodiče by mě nemohli mlátit. Mohl bych 
lovit ryby a králíky, protože by mě neviděli a neslyšeli. Mohl 
bych chodit do jakéhokoli kroužku, mohl bych jíst a spát  
a rybařit, jak dlouho bych chtěl. 

Martin Holotík

Kdybych uměla čarovat, tak bych začarovala kluky, kteří 
se mi smějí. Proměnila bych je na žábu nebo na nějaké jiné 

zvíře. Aspoň by mě nikdo nezlobil a nesmál se mi. Mohla 
bych proměnit mojeho bráchu na psa, ještě bych začarovala 
moji sestru na kočičku. Já bych chtěla, aby tu zase byla moje 
milovaná babička, kterou jsem měla hodně ráda. Klidně  
i dědu, aby tu nebyla sama, když bychom byli ve škole nebo 
mamka a taťka v práci. 

Hana Kadlčáková

Zdálo se mi, že lítám, a proto jsem hned věděla, že jsem 
ve snu. Ale potom už jsem se nemohla vzbudit, co to? Už 
je sedm hodin a vždycky se do školy probudím sama. Tak 
asi nejsem ve snu?! Převleču se a půjdu se podívat ven. Jdu 
ze schodů dolů, otevřu dveře a najednou jsem na neznámé 
planetě ve vesmíru. Je tu moje rodina, já a náš dům. Nikdo 
jiný tu není. Je tu prázdno. Co tady budeme dělat? Nemá-
me moc jídla ani pití. Maminka říká: Kéž bychom tu měli  
aspoň trochu zásob vody a jídla. Najednou se před mamin- 
kou a mnou objevilo hrozně moc jídla a pití. Já: Maminko, 
jsme zachráněni, tohle je totiž kouzelná planeta. Co si bude-
me přát, to nám ta planeta splní. Vezmeme sem naše přátele  
a zbytek rodiny a budeme tu společně žít. 

Karolína Slámová

V KLECI 

To jsem tak jednou spala. Ne v mé posteli, nýbrž v cirkuse. 
Víte vy vůbec proč? Ne? Tak to bylo takhle: Byla jsem v cir-
kuse na představení, ale bylo to tak dlouhé, že jsem si lehla 
pod lavičku a usnula. Když jsem se probudila, byla všude tma. 
Ve stanu už žádní lidé nebyli, jen klece se zvířaty. V klecích 
spali ptáci, opice, psi, lamy a velbloudi, zebry a tygři a až úplně 
vzadu byla prázdná otevřená klec. Velká zvířata mi naháněla 
hrůzu, tak jsem si do té otevřené klece vlezla a radši jsem ji 
zavřela. Zase jsem usnula. Probudila jsem se, když svítalo. 
Chtěla jsem vstát, jenomže v tu chvíli nade mnou něco za-
vrčelo. Ne zlostně, ale spíš žalostně. Otevřela jsem oči, ale asi 
jsem to neměla dělat. Do očí mi koukaly dvě mnohem větší oči 
na obrovské lví hlavě! Okamžitě jsem se zvedla a ihned jsem 
se nasoukala do nejtmavšího kouta. Lev moc nevypadal, že by 
měl chuť mě roztrhat, naopak se nasoukal do kouta naproti 
tomu mému. Najednou se stalo něco opravdu podivného. On 
na mě začal mluvit! Úplně normálně – lidským hlasem! Tro- 
chu jsem se osmělila a dala se s ním do řeči. Vykládal mi, jak 
ho jeho krotitel mučí – hrozně rád ho bije. Vždy, když lev 
něco provede, popadne bič a už to lítá. Teď už lev nezlobí, ale 
krotitel vždy nechá otevřenou klec, lva to láká, tak uteče. Kro-
titel si toho všimne, a vezme bič a zase! Tak jsem řekla, že mu 
pomůžu. Vylezla jsem z klece, ale zase jsem zalezla, protože 
přicházel krotitel. Pokračování příště.

CO NÁS ČEKÁ…

31. 1. pololetní vysvědčení
1. 2. pololetní prázdniny
17. 2. – 22. 2. škola v přírodě 3. – 5. ročník, opět v Jeseníkách
25. 2. – 1. 3. jarní prázdniny
9. 3. tradiční maškarní karneval od 15.00 hod. ve VÚB Podhoran 
11. 3. Rýmařík – školní kolo recitační soutěže

13. 3. Rýmařík – okrskové kolo recitační soutěže 
 (Lukov, Fryšták, Štípa, Kašava)
23. 3.  miniškolička 
30. 3. jarní společná vycházka
6. 4. zápis do 1.třídy 
17. 4. od 15.00 hod. velikonoční jarmark
18. 4. – 22. 4. velikonoční prázdniny
23. 4. – 26. 4. barevný týden ke Dni Země
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Základní škola Lukov, příspěvková organizace              IČ: 70990301

Zápis do 1. třídy
dle zákona č. 561/2004 Sb., školský  zákon,v platném znění

1. Termín a místo zápisu 
Zápis do 1. ročníku  základního vzdělávání na školní rok 2019/2020 proběhne 

ve čtvrtek 4. dubna 2019 od 14.00 hod.
v budově Základní školy Lukov.

2. Věk dítěte pro zahájení povinné školní docházky
Povinná školní docházka začíná počátkem školního roku, který následuje po dni, kdy dítě dosáhne šestého roku věku, pokud mu není povolen odklad. 
Zákonný zástupce – rodič  je povinen přihlásit dítě k zápisu k povinné školní docházce, a to v době od 1. dubna do 30. dubna kalendářního roku, v němž má 
dítě zahájit povinnou školní docházku.

Dítě, které dosáhne šestého roku věku v době od září do konce června příslušného školního roku, může být přijato k plnění povinné školní docházky 
již v tomto školním roce, je-li přiměřeně tělesně i duševně vyspělé a požádá-li o to jeho zákonný zástupce. Podmínkou přijetí dítěte narozeného v období 
od září do konce prosince k plnění povinné školní docházky podle věty druhé je také doporučující vyjádření školského poradenského zařízení, podmínkou přijetí 
dítěte narozeného od ledna do konce června doporučující vyjádření školského poradenského zařízení a dětského  lékaře, která k žádosti přiloží zákonný zástupce.

3. Odklad povinné školní docházky
Začátek povinné školní docházky lze odložit nejdéle do zahájení školního roku, v němž dítě dovrší osmý rok věku. O odkladu školní docházky rozho- 
duje ředitel školy.

Podle § 37 školského zákona musí zákonní zástupci požádat o odklad povinné školní docházky dítěte v době zápisu. Žádost je potřeba doložit dopo-
ručujícím posouzením příslušného školského poradenského zařízení a odborného lékaře nebo klinického psychologa. Ředitel rozhodne o odložení 
začátku povinné školní docházky v případě, že obě posouzení budou kladná.

Zákonní zástupci žáků, kterým byl při minulém zápisu udělen odklad školní docházky, se musí znovu k zápisu dostavit a požádat ředitele ZŠ o přijetí dítěte  
k povinnému základnímu vzdělávání.

4. Spádové obvody škol
Obec stanoví podle § 178 odst. 2 školského zákona školské obvody spádové školy. Do spádové školy jsou přednostně přijímáni žáci s místem trvalého pobytu 
v příslušném školském obvodu. Pokud je dítě přijato na jinou než spádovou školu, oznámí ředitel této školy tuto skutečnost řediteli spádové školy do 31. 5. 2019.

5. Cizinci a povinná školní docházka
Povinná školní docházka se vztahuje i na občany jiného členského státu Evropské unie a jejich rodinné příslušníky, kteří na území České republiky pobývají  
na základě zvláštního pobytového povolení, dále na jiné cizince, kteří mají na území České republiky trvalý pobyt nebo přechodný pobyt na dlouhodobá  
víza a azylanty a účastníky řízení o udělení azylu. Cizincům ze třetích států se již zaručuje rovný přístup i ke školnímu stravování a zájmovému vzdělávání.

6. Rozhodování ředitele školy
O přijetí k základnímu vzdělávání rozhoduje ředitel školy ve správním řízení.
Zákonný zástupce dítěte musí podat žádost o přijetí k základnímu vzdělávání nebo k odkladu povinné školní docházky. Při podání žádosti je zákonný zástup- 
ce povinen předložit průkaz totožnosti (§ 36 odst. 4 správního řádu) a je s ním sepsán protokol o ústním podání žádosti.

V protokolu o ústním podání žádosti zákonný zástupce dítěte potvrdí svým podpisem, že jedná po vzájemné dohodě s druhým zákonným zástupcem dítěte, 
případně doloží, že je dítě svěřeno do jeho péče.

7. Zápis

Co je k zápisu potřeba:

• rodný list dítěte 

• občanský průkaz zákonného zástupce - rodiče 

• a samozřejmě budoucí prvňáček

Sledované jevy při zápisu:
•	 fyzická	vyspělost	dítěte,	schopnost		sebeobsluhy
•	 samostatnost	dítěte,	nezávislost	na	rodičích
•	 výslovnost	dítěte,	případná	vada	řeči
•	 zraková,	sluchová	a	prostorová	orientace	(pravá	x	levá,	nahoře	x	dole…)
•	 jednoduché	logické	a	myšlenkové	operace,	rozpoznávání	jednoduchých	 
	 geometrických	tvarů
•	 znalost	některých	písmen	a	číslic	(není	nutná),	jednoduché	 
 počítání předmětů 
•	 kresba	s	přiměřenými	detaily,	tvořivost
•	 schopnost	vyjadřovat	se,	znalost	jednoduchých	osobních	údajů
•	 rozvoj	záměrné	pozornosti,	paměti	a	vědomého	učení
•	 sociální	samostatnost	a	vnímavost



pondělí 11.00 – 22.00 hod.

úterý 11.00 – 22.00 hod.

středa 11.00 – 22.00 hod.

čtvrtek 11.00 – 22.00 hod.

pátek 11.00 – 22.00 hod.

sobota 11.00 – 22.00 hod.

nedělě 11.00 – 20.00 hod.

OTEVÍRACÍ DOBA

provozovatel:
Monika Pustějovská
IČ: 75700789
tel.: 608 713 964

zodpovědný vedoucí:
Jakub Pustějovský

Zveme vás na

ZVĚŘINOVÉ HODY S CIMBÁLEM
16. 2. 2019

K TANCI A POSLECHU ZAHRAJE 
CIMBÁLOVÁ MUZIKA „GRYF“

Vstupné 90 Kč, s večeří 190 Kč.
Vstupenky již možno zakoupit v restauraci.

Pro rezervaci míst volejte na tel. 608 713 964.
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MATEŘSKÁ ŠKOLA
INFORMUJE

BYLO – NEBYLO ANEB VÁNOCE VE ŠKOLCE

• V období od zahájení adventu až do Tří králů žila školka převážně činnostmi vázanými na vánoční tradice. Mezi den-
ní rituály patřilo plnění úkolů adventních kalendářů v jednotlivých třídách, které paní učitelky pro děti připravily. Děti 
zpívaly koledy, učily se básničky pro Mikuláše, tvořily postavičky andílků a čertíků, vykrajovaly perníčky, připravovaly 
pečený čaj k pohoštění na vánoční besídku. Seznámily se i s významem adventního věnce, rozkrojení jablíčka, pouštění 
lodiček z ořechové skořápky a poslaly dopisy Ježíškovi.
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• Třídy Včelky a Motýlci zavítaly 
na Malou scénu ve Zlíně. Slavnost-
ní atmosféru divadelního předsta-
vení ještě umocnila účast Mikuláše 
a nadílka.

• Ve třídách za pomoci paní učite-
lek připravily děti nepečené vánoční 
cukroví a zdobily stromečky. Neza-
pomněli jsme ani na vánoční úklid 
v herních koutech. Nejstarším – 
předškolákům byl jejich věku při-
měřeným způsobem přiblížen původ 
křesťanské tradice prostřednictvím 
vyprávění paní učitelky a drama-

tizace příběhu o narození Ježíška  
v Betlému. 

• Po příchodu z vánočních prázdnin 
na děti čekaly ve třídách pod stromeč-
ky nové hračky. Stihli jsme i vánoční 
a tříkrálové koledování v obci. 

• Děti denně sdělovaly v komu-
nitním kruhu své prožitky spojené  
s vánočním děním ve svých domo-
vech a tím byl život ve školce a rodi-
nách nebývale propojen.

• Doufám, že i ostatní zúčastnění se 

mnou budou souhlasit, když si dovolím 
tvrdit, že jsme ten náročný vánoční čas 
prožili ve školce tak, aby na něj dětem 
zbyly v paměti hezké vzpomínky.

• Nový rok je v plném proudu. Vzdě-
lávání se nyní váže k tématům -  naše 
obec, život ve městě, Česká republika, 
planeta Země a vesmír. Dětem jsou 
tato témata přibližována věku přimě-
řeným způsobem. 

• V dubnu čeká předškoláky zápis do 
školy, nejmladší lukovské benjamín- 
ky v květnu zase zápis do školky.

DESATERO PRO RODIČE PŘED NÁSTUPEM DÍTĚTE DO ŠKOLKY, 
ANEB 10 DOBRÝCH RAD, KTERÉ USNADNÍ VÁM I VAŠEMU DÍTĚTI NÁSTUP DO ŠKOLKY

1. Mluvte s dítětem o tom, co se ve školce dělá a jaké to tam je. Můžete si k tomu vzít obrázkovou knížku nebo  
si popovídejte s dítětem, které do školky už chodí (mělo by tam ale chodit rádo, aby se vaše dítě nevystrašilo barvi-
tým líčením zlých zážitků). Vyhněte se negativním popisům, jako „tam tě naučí poslouchat“, „tam se s tebou nikdo 
dohadovat nebude“ apod.

2. Zvykejte dítě na odloučení. Při odchodu např. do kina láskyplně a s jistotou řekněte, že odcházíte, ale ujistěte 
dítě, že se vrátíte. Dítě potřebuje pocit, že se na vás může spolehnout. Chybou je, vyplížit se tajně z domu. Dítě se 
cítí zrazené a strach z odloučení se jen prohlubuje.

3. Veďte dítě k samostatnosti zvláště v hygieně, oblékání a jídle. Nebude zažívat špatné pocity spojené s tím, že 
bude jediné, které si neumí obléknout kalhoty nebo dojít na záchod.  

4. Dejte dítěti najevo, že rozumíte jeho případným obavám z nástupu do školky, ale ujistěte ho, že mu věříte a že 
to určitě zvládne. Zvýšíte tak sebedůvěru dítěte. Pokud má dítě chodit do školky rádo, vyhněte se výhrůžkám typu 
„když budeš zlobit, nechám tě ve školce i odpoledne“. 

5. Pokud bude dítě plakat, buďte přívětiví, ale rozhodní. Rozloučení by se nemělo příliš protahovat. Ovšem neod-
cházejte ani narychlo nebo tajně, ani ve vzteku po hádce s dítětem. 

6. Dejte dítěti s sebou něco důvěrného (plyšáka, hračku, šátek). 

7. Plňte své sliby – když řeknete, že přijdete po obědě, měli byste po obědě přijít. 

8. Udělejte si jasno v tom, jak prožíváte nastávající situaci vy. Děti dokážou velmi citlivě poznat projevy strachu  
u rodičů. Platí tu, že zbavit se své úzkosti znamená zbavit dítě jeho úzkosti. Pokud máte strach z odloučení od 
dítěte a nejste skutečně přesvědčení o tom, že dítě do školky dát chcete, pak byste měli přehodnotit nástup dítěte do 
školky. Případně se dohodněte, že dítě do školky bude vodit ten, který s tím má menší problém.  

9. Za pobyt ve školce neslibujte dítěti odměny předem. Dítě prožívá stres nejen z toho, že je ve školce bez rodičů  
a zvyká si na nové prostředí. Přidá se strach z toho, že selže a odměnu pak nedostane. Samozřejmě – pokud den ve 
školce proběhne v pohodě – chvalte dítě a jděte to oslavit třeba do cukrárny nebo kupte nějakou drobnost. Materiální 
odměny by se ale neměly stát pravidlem, dítě by pak hračku vyžadovalo každý den.

10. Promluvte si s učitelkou o možnostech postupné adaptace dítěte – s dítětem ze začátku můžete jít do třídy, 
dítě může jít jen na dvě hodiny apod.

Autor: PhDr. Simona Hoskovcová
S názory autorky se plně ztotožňují i lukovské učitelky mateřské školy.

Další fotografie naleznete na webových stránkách mateřské školy www.mslukov.cz a informace poskytneme  
na tel. 775 550 644.

Bc. Radka Komárková, ředitelka MŠ Lukov

ZÁPIS DO MATEŘSKÉ ŠKOLY LUKOV K DOCHÁZCE DĚTÍ OD 1. ZÁŘÍ 2019 
bude probíhat v období 1. až 15. května 2019.

Bližší informace budou upřesněny v příštím zpravodaji.
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HRAD LUKOV 
V ROCE 2018

Sešel se rok s rokem a je mojí milou povinností zrekapitulovat na stránkách Lukovského zpravodaje dění 
na hradě Lukov v roce 2018. Bilancování začneme výčtem prací na památkové obnově hradu. Několik let se 
jejich největší objem odehrává na ploše dolního hradu. 

Zajímavá a objevitelská činnost pro-
bíhala už od března. Lákala nás myš- 
lenka nalezení původní hlavní brány 
do dolního hradu v linii západní ob-
vodové hradby, v prostoru u současné 
přístupové komunikace do hradu. Při 
archeologickém výzkumu bylo pře-
místěno několik kubíků zeminy a su-
tin. Nadějně vyhlížející situace však 

nepřinesla kýžený výsledek. A tak se 
v roce 2018 bránu objevit nepodařilo. 
Útěchou byl nález dvou kamenných 
článků renesančního ostění, které  
s nejvyšší pravděpodobností pochá-
zejí z hledané brány. O jejich exis-
tenci jsme věděli z vyprávění Rudolfa 
Petrly, který kameny našel společně 
se Zdeňkem Hartlem a Rudolfem Ma-

toušem v roce 1974. Tehdy je znovu 
uložili do sondy a zahrnuli sutí. A na 
přesné místo úkrytu se zapomnělo.

V dubnu jsme pokračovali v odkrývá-
ní dalšího úseku jižní obvodové hrad-
by dolního hradu a čištění její koruny. 
V květnu se začalo s konzervováním 
a stavebním zajišťováním odkrytého 
zdiva. Významným počinem z hledis- 
ka konečné podoby dolního hradu 
se stalo přemístění hromad kamení  
z východní části dolního hradu k zá-
padnímu úseku hradby, kde bude  
kámen využit pro další dostavby.

V červnu jsme se pustili do památkové 
obnovy severní hradby, úseku v hrad-
ním příkopu pod mostem. Tato akti-
vita byla hlavním programem roku  
a byla také podpořena dotacemi z roz-
počtu Zlínského kraje a také Havarij-
ního programu Ministerstva kultu- 
ry ČR v celkové výši 600 tisíc Kč. Prá- 
ce tu pokračovaly v průběhu červen-
ce za významné pomoci členů Hnutí 
Brontosaurus. V srpnu jsme zakonzer-
vovali líce i korunu jižní hradby v dél- 
ce 30 metrů. Na ni byly následně polo-
ženy izolační vrstvy, na koruny nasy-
pána zemina a zaseta tráva.

Nález kamenů z hlavní brány hradu

R. Machů při čištění koruny hradby

1974

2018
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Po celý rok jsme prováděli terénní 
úpravy na ploše dolního hradu včet- 
ně vybudování propojovacích schodišť. 
Výsledným záměrem následujících mě- 
síců a let je vybudování přírodního  
amfiteátru s environmentálním parkem.

Na horním hradě byla dokončena  
instalace palisády u jižního okraje  
západního parkánu. Dokončili jsme 
úpravy ve východní místnosti západní-
ho paláce, kde bylo instalováno osvět-
lení, dřevěné okno, okenice a zazděn 
průchod v jižní stěně. Prostor začal být 
využíván pro výstavní a prezentační 
účely. V podzimních měsících prošla 
díky spolupráci s akademickým socha-
řem a konzervátorem zásadní promě-
nou východní strana kvádrové věžice. 
Někdejší „betonové“ zásahy z 80. let 
byly překryty kvalitní vápennou omít-
kou, jejíž povrch byl barevně sladěn  
s okolním zdivem pigmentem.

Po celý rok jsme sekali trávu a rostli-

Malí brigádníci, dolní hrad

Kvádrová věžice po skončení konzervátorských prací v roce 2018

ny nejen v areálu hradu, ale i ve všech 
příkopech. Prováděli jsme pravidelnou 
údržbu a nátěry. Členky spolku se 
vzorně staraly o hradní skalku, zahrád-
ku hradní paní i bylinkovou zahrádku. 
Díky nim po celý rok kvetla na hradě 
spousta kytiček, které nejenže potěšily 
oko vnímavého návštěvníka, ale také 
lákaly brouky a motýly.

V průběhu celého roku jsme s pra-
covníky památkové péče i se statikem  
O. Novým intenzivně řešili stav doží-
vající srubové konstrukce, která zajiš-
ťuje západní stranu terasy západního 
parkánu. V listopadu jsme pod dře-
věnou konstrukcí sondami našli zby-
tek hradby. O výsledném řešení bude 
rozhodnuto letos po rozebrání dřevěné 
konstrukce a zjištění průběhu a stavu 
původní hradby.

Rok 2018 byl bohatý na kulturní  
i vzdělávací aktivity. Protože infor-
mace o většině kulturních akcí byly 
zveřejněny na stránkách Lukovského 
zpravodaje, napíšeme v této stati jen 
jejich výčet: Lukovský zimní víceboj, 
Pálení čarodějnic, Den stromů a Den  
s Lesy ČR, Svatojánská mše svatá, 
Strašidelná prohlídka, Měsíc nad hra-
dem, Den hradu, Hradní jarmark, Ště-
pánský táborák.

V prezentačních prostorách západní-
ho paláce byla od května do června na- 
instalována výstava „Památné stro-
my Zlínska“, od září do konce října 
výstava kreseb Miroslavy a Natálie 
Holíkových z Lukova. V září jsme  
v rámci programu Dne hradu slav-
nostně otevřeli naučnou stezku kolem 
hradu nazvanou „Z pověsti do pověsti“ 
a také odhalili pamětní desku Rudol-
fu Matoušovi. Připomněli jsme si tak  
110 let od narození a 30. výročí úmrtí 
tohoto významného znalce historie  
Lukova a jeho obyvatel.

Také výčet vzdělávacích aktivit naše-
ho spolku v areálu hradu a jeho okolí 
je dlouhý. Úspěšně pokračuje a rozví-
jí se spolupráce s lukovskou základ-
ní školou. Se žáky 1. a 2. třídy jsme  
v dubnu odemknuli studánky v blíz-
kosti hradu. Starší děti nám v dubnu 
a říjnu pomáhaly při úklidu příkopů Hradní skalka

Den stromů a Den s Lesy ČR



a s přemisťováním kamenů. V červen-
ci jsme zorganizovali příměstský tá-
bor. Po celý rok jsme zajišťovali chod 
kroužku Lukovští Wizárdi a pravidel-
ně se scházeli na hradě nebo v naší 
chalupě na Prádlech.

Ojedinělým projektem přesahujícím 
činnost našeho spolku v areálu hradu 
se stalo vydání knihy Hrady Zlínského 
kraje. Na projektu jsme spolupracovali 
s vedením Zlínského kraje a Odborem 
kultury a památkové péče Krajského 
úřadu ZK. Kniha vyšla na konci roku 

Den hradu, otevírání naučné stezky „Z pověsti do pověsti“ a odhalení pamětní desky R. Matouše

Odemykání studánek

a mapuje osudy 43 hradních lokalit na 
území kraje.

Závěrem bych chtěl poděkovat za-
městnancům správy hradu, všem 
členům Spolku přátel hradu Lu-
kova, členům Hnutí Brontosaurus  
i jednotlivým dobrovolníkům za 
práci v areálu hradu i za organi-
zační zajištění kulturních a vzdě-

NĚKOLIK ČÍSEL  
Z ČINNOSTI SPOLKU PŘÁTEL HRADU LUKOVA V AREÁLU HRADU V ROCE 2018:

• Návštěvnost areálu hradu (včetně kulturních akcí): 26 875 osob.

• Při památkové obnově hradu v rámci dobrovolnické činnosti SPHL, Hnutí Brontosaurus a ostatních občanských  
 aktivit 4 766 hodin.

• V roce 2018 jsme zorganizovali (nebo se organizačně podíleli) na 12 kulturně společenských akcích.  
    Na 9 z nich byl vstup volný.

• Náklady na provoz a provádění stavebně záchranných prací v areálu hradu Lukova vynaložené SPHL v roce 2018
  dosáhly 2 294 195 Kč. 

lávacích aktivit. Poděkování patří 
představitelům obce za dlouholetou 
podporu památkové obnovy hradu, 
partnerům za spolupráci na společ-
ných projektech, sponzorům i drob-
ným dárcům za finanční příspěvky. 
Děkujeme návštěvníkům hradu, že  
si hrad Lukov oblíbili a v loňském  
roce ho navštívili. A těšíme se na 
setkání na  hradě i v roce letošním. 
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KULTURNĚ SPOLEČENSKÉ AKCE NA HRADĚ LUKOV V ROCE 2019
2. 2. Lukovský zimní víceboj

27. 4. Pálení čarodějnic
25. 5. Den stromů a Den s Lesy ČR
26. 5. Májová pobožnost
21. 6. Svatojánská mše

29. 6. Strašidelná prohlídka
15. 9. Den hradu
9. 11. Hradní jarmark

26. 12. Štěpánský táborák

BRIGÁDY V AREÁLU HRADU
30. března, 13. dubna, 18. května, 22. června, 31. srpna, 14. září, 19. října a 23. listopadu.
Zahájení vždy v 8.30 hodin. Te
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ČINNOST SDH LUKOV 
V ROCE 2018

První větší akcí, kterou jsme uspořá-
dali, byl tradiční Lukovský fašank. 
Celé zázemí akce jsme přestěhovali do 
vestibulu VÚB. Opět se sešel velký po-
čet masek, které za doprovodu muziky  
obešly část obce a udělaly si chuť na do-
mácí zabijačku, která spolu s lukovskou 
pálenkou zpříjemnila čekání na jaro.

V sobotu 28. duna jsme společně se  
sbory 9. okrsku a Okresním sdruže- 
ním Zlín uspořádali Hasičskou pouť 
na Sv. Hostýně. Pouti se tradičně  
zúčastnilo velké množství sborů, a to 
nejen z ČR, ale i ze Slovenska, Chor-
vatska a dalších zemí.

Na začátku května se naši členové  
podíleli na vztyčení májky v areálu 
SK Lukov.
 
V neděli 13. května 2018 jsme na tré- 
ninkovém hřišti uspořádali soutěž  
„O pohár starosty obce“. Tento víkend 
nám opět přálo počasí, soutěž se vydařila  
a po celý den jsme se nesetkali s větším 
problémem. Své dovednosti v hasičském 
sportu nám přijelo ukázat přes 60 tý- 
mů, které byly ve všech směrech spo- 
kojeny a zahájily tak soutěžní rok.

O prvním červnovém víkendu se opět 
ukázalo, že umíme zabrat. V sobo-
tu jsme se společně s dalšími spolky  

a Obcí Lukov podíleli na uspořádá-
ní Sportovního dne a kácení máj-
ky. Nachystali jsme zde občerstvení 
a hasičské hry pro děti z naší obce. 
Další den, v neděli, se na tréninkovém 
hřišti uskutečnila pohárová soutěž 
mladých hasičů, která byla opět za-
řazena do seriálu Zlínské ligy. 

V červenci 2018 jsme se snažili vylep-
šit náš rozpočet, a proto jsme uspořá-
dali sběr starého železa v naší obci.

Druhý zářijový víkend jsme pro naše 
členy uspořádali zájezd do Plzeň-
ského pivovaru. Posezení v místním 
sklepení, kde jsme ochutnali zdejší 
zlatavý mok, se nám samozřejmě vel-
mi líbilo. Před odjezdem jsme se ješ-

Lukovkský fašank 2018

tě zastavili ve Zbirohu na takzvaném 
Zbirožském tatrování – tj. výstava ha-
sičských tatrovek.

V úterý 13. listopadu 2018 jsme se 
podíleli na uspořádání shromáždění 
představitelů sborů okresu Zlín, kte- 
ré se konalo v prostorách sálu Víceú-
čelové budovy Lukov.

O první adventní neděli se v naší  
obci uskutečnila předvánoční akce 
„Rozsvícení vánočního stromu“. Na- 
ši členové připravili zabijačku, uvařili 
punč i čaj a postarali se o občany na- 
ší obce v tomto krásném předvánoč-
ním čase.

Dne 5. posince 2018 jsme v naší obci při-
vítali Mikuláše s čertovskou družinou.

V pátek 21. prosince 2018 si děti ze 
školy připravily vystoupení „Živý 
Betlém“ u rozsvíceného vánočního 
stromku. Naši členové dětem uvaři- 
li dětský punč a dříve narozeným  
návštěvníkům ho vylepšili rumem.

To byl výčet nejdůležitějších akcí za 
rok 2018, ale celkové práce je mno-
hem více. Dále se naše soutěžní druž-
stva přes celý rok připravují a zúčast- 
ňují soutěží v požárním sportu v rám- 
ci celého kraje.

Chtěli bychom poděkovat všem za proje-
venou podporu a pomoc v naší činnosti.

SDH LukovO pohár starosty obce Lukov
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ČINNOST MLADÝCH HASIČŮ SDH LUKOV 
V ROCE 2018

Rok 2018 jsme zahájili hledáním pro-
stor vhodných pro vybudování ha-
sičské klubovny. Prostory se nám 
podařilo najít v objektu Víceúčelové 
budovy Lukov a po malé rekonstrukci 
se zde od konce února konají v zim-
ních měsících a za nepříznivého poča-
sí pravidelné schůzky.

První akcí, na které se mnozí z na-
šich malých hasičů podíleli, byl tra-
diční Lukovský fašank s voděním 
medvěda. Během jarních měsíců jsme  
s přípravkou poznávali hasiče, děti se 
dověděly, čím se hasiči zabývají a jaké 
vybavení používají. Mladší a starší žáci 
se v této době připravovali na závod po-
žárnické všestrannosti.

S přípravkou jsme v pátek 13. dub- 
na 2018 podnikli náš první malý vý- 
let, a to za hasiči do Zlína, kde pro- 
bíhal den otevřených dveří. Další den 
otevřených dveří na nás čekal v červenci.

První závody se konaly 26. května 2018 
na našem domácím hřišti, kde se usku-
tečnila okrsková soutěž v režii SDH 
Držková. Celkem jsme se zúčastnili  
6 dalších soutěží zařazených do Zlín- 
ské ligy mladých hasičů a jedné po-
hárové soutěže. Letošní rok jsme brali 
jako rok seznamovací a zkušební.

Příjemným předprázdninovým zpest-
řením se stalo již tradiční soustředění 
mladých hasičů na Revice ve Vizovi-
cích. Celkem se soustředění z našeho 

sboru zúčastnilo 20 dětí a 4 dospělí.

O týden později jsme s dětmi z příprav-
ky vyrazili na lukovský hrad. Tím nám 
začaly prázdniny, které jsme pojali  
v netradičním duchu. Protože mnoho 
dětí chtělo chodit na tréninky i během 
prázdnin, vyhlásili jsme dvouměsíční 
akci s názvem Prázdninové cvakání.
 
Největší prázdninovou akcí bylo  
ovšem stanování na hasičském  
hřišti. Během odpoledne nám vyrostlo  
v areálu městečko o 14 stanech, kde 
nocovaly nejen děti, ale i jejich rodiče. 
Odpoledne se neslo v duchu opékání 
špekáčků, kotlíkového guláše a po- 
žárních útoků. 

Prázdninové cvakání jsme 
završili účastí na závodech 
na náměstí ve Zlíně. Ve 
Zlínské lize mladých ha-
sičů nakonec naše týmy 
mladších a starších žáků 
obsadily 19. a 22. mís- 
to. Toto umístění sice není 
nikterak vysoké, ale pro 
nás má nesmírnou cenu, 
díky zkušenostem, které 
jsme získali.

Na konci září proběhlo 

školení instruktorů a vedoucích mlá- 
deže v Držkové.

Podzim jsme po zazimování hřiště trávi-
li opět v klubovně, kdy jsme se věnovali 
např. mimořádným událostem. Tomuto 
tématu nahrávalo i počasí. Také jsme 
vyráběli vánoční ozdůbky, které byly 
použity na zkrášlení pódia při „Roz-
svícení vánočního stromu“. Také jsme 
se vydali se staršími žáky bruslit na 
zimní stadion do Zlína.

Poslední akcí, která proběhla v loň-
ském roce, bylo školení první pomoci. 
Školení se zúčastnily děti od předškol- 
ního věku.

Poslední týden před Vánoci jsme si 
udělali Vánoční hodiny s perníčky  
a nějakou tou pohádkou.

Na závěr mi dovolte poděkovat všem 
mladým hasičům za vzornou přípravu, 
trpělivost a chuť nás reprezentovat. Po-
děkování patří i rodičům dětí za jejich 
čas, který tráví s námi na závodech, 
a podporu, kterou věnují svým dětem, 
členům ze sboru za cenné rady, spon-
zorům a obci za finanční i materiální 
podporu, bez které by se naše činnost 
neobešla. Děkujeme.

SDH Lukov

Stanování na hasičském hřišti

Školení první pomoci



ČINNOST VÝJEZDOVÉ JEDNOTKY SDH LUKOV
V ROCE 2018

Členská základna jednotky zůstala stej-
ná jako v předešlém roce, tj. 20 členů.

Během roku 2018 jsme zasahovali  
u 9 mimořádných událostí a prováděli 
pomocné práce ve prospěch obce a je-
jich občanů.

Na první zásah jsme si počkali do  
7. 4. 2018, po příjezdu na místo udá-
losti bylo zjištěno, že se jedná o neo-
hlášené pálení klestí. Větší dobrodruž-
ství, než zásah samotný, byla cesta na 
místo a zpět. Pět hasičských cisteren 
muselo přijet přes Písečné až k Lipce 
nad Vlčkovou a taky se odtud vrátit.

K dalšímu zásahu jednotka vyjela  
3. 5. 2018, kdy jsme hasili travní  
a lesní porost pod mysliveckou chatou, 
který se vlivem silného větru rychle  
šířil k blízkému lesu.

28. 5. 2018 jsme ve večerních hodi-
nách vyjížděli k požáru v Domově 
pro seniory Lukov. Po příjezdu na 
místo bylo zjištěno, že došlo k akti-
vaci elektronické požární signaliza-
ce, požár se nepotvrdil a jednotka se 
mohla vrátit zpět.

O pár dnů později, 1. 6. 2018, jsme vy-
jížděli k požáru osobního automobilu 

na ulici Padělky. Při příjezdu jednotky 
na místo zásahu, prováděl hašení sou-
sed pomocí zahradní hadice. Jednotka 
rozvinula vysokotlaký proud, proved-
la otevření kapoty vozidla a ochlazení 
motorového prostoru.

V roce 2018 se nám opět nevyhnuly 
přívalové deště a silný vítr. To bylo 
důvodem pro výjezd dne 24. 8. 2018, 
kdy jsme odstraňovali vyvrácenou 
vzrostlou túji, která zasahovala do ko-
munikace na ulici Hradská I.

Dne 30. 10. 2018 si naši jednotku vy-
žádalo operační středisko k zásahu 
u požáru lesního porostu v obci Raj-
nochovice, který se vlivem silného 
větru rychle šířil. Jednotka prováděla 
lokalizaci požáru, následné dohašovací 
práce a dopravu vody na požářiště.

Co jsme nestihli za celý rok, to 
jsme dohnali během listopadu:

3. 11. 2018 jsme vyjížděli k požáru 
plynové kotelny v bytovém domě na 
ulici K Tuskulu. Požár v první fázi 
uhasil obyvatel objektu, jednotka  
provedla kontrolu kotelny a zahájila 
odvětrávání objektu.

10. 11. 2018 nás o půl sedmé ráno pro-

budila siréna. Jednalo se o požár osob-
ního automobilu, který byl odstavem 
na poli za Lukovem směrem na Fryš-
ták. V době příjezdu na místo zásahu 
byl automobil již plně zasažen požá-
rem. Jednotka zahájila hasební práce 
pomocí vysokotlakého proudu a za po- 
užití dýchací techniky.

A poslední zásah proběhl 12. 11. v pod- 
večerních hodinách, kdy jsme vyjíž-
děli k požáru lesního porostu v ka-
tastru obce Držková. Jednotka pro-
váděla hasební práce a zásobování 
požářiště vodou.

Během roku provádíme různé pomoc-
né práce, jako jsou např. oplach cesty, 
čištění kanalizace, likvidace bodavého 
hmyzu atd. Rovněž se věnujeme údrž-
bě naší techniky a požární zbrojnice. 
V roce 2018 se nám podařilo s podpo-
rou Obce Lukov získat nový dopravní 
automobil, který byl ze dvou třetin 
financován z dotačních prostředků 
Zlínského kraje a státního rozpočtu.
Členové jednotky sboru dobrovolných 
hasičů Lukov touto cestou děkují za 
podporu v jejich činnosti a jsou při-
praveni kdykoliv v době potřeby  po-
skytnout pomoc.Požár odstaveného automobilu, Lukov.

Požár lesního porostu, Držková.
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P. ANTONÍN URBAN (1912-1991)
PŘED 50 LETY BYL JMENOVÁN
ARCIBISKUPSKÝM RADOU

Otec Antonín Urban působil ve farnosti Lukov-Velíková více než 36 let. 
V roce 1973 udělal Alois Zatloukal rozhovor s P. Antonínem Urbanem  
o jeho mimokněžských aktivitích pro Zpravodaj Severomoravského  
krajského výboru Sdružení katolických duchovních Pacem in terris  
v Ostravě:

Otče viceděkane! Redakční rada 
našeho krajského časopisu hodlá 
spolubratry informovat také  
o kněžích, kteří mají při své 
zdárné pastorační práci i úspě-
chy v jiných mimokněžských 
oborech. Třikrát jste při teolo-
gickém kursu hostil spolubratry 
z celé naší vlasti. Poznalo vás 
mnoho kněží osobně a začalo  
o vás kolovat plno „legend“.  
Jestli dovolíte, uvedeme „legen-
dy“ na pravou míru a nahradíme 
je střízlivou skutečností. Jste 
znám jako velký milovník příro-
dy a odborník v několika obo-
rech. Mohu si odbornými výrazy 
poznačit ony obory?
Když myslíte, tak pište! Jsem přísežná 
stráž rybářského svazu. Tato funkce 
mě zavazuje k četným přednáškám  
o chovu a nemoci sladkovodních ryb. 
Jsem komisařem při zkouškách lo-
veckých psů. Zastávám funkci hlav-
ního poradce pro chov loveckých psů  
v ČSSR. Jsem členem ornitologické 
akademie věd v Brně.

Každá myslivecká společnost prý 
musí mít určitý počet psů stále 
zkoušených. Někdo o vás vy-
právěl, že jste také jeden z těch 
zkoušejících a snad jste měl pře-
vzít podobný úkol i v Rakousku.
Ano, první i druhé je pravdou. V ro- 
ce 1954 jsem měl jet do Rakouska jako 
zkušební komisař ve Svatém Hypoli-
tu. Komplikace s mým zdravím mi  
v tom zabránily.

Získal jste také nějaké ceny nebo 
odměny při své činnosti?
Mám 3 mezinárodní ceny, 5 cen ce-
lostátních a získal jsem 477 diplomů  
za vynikající práci vlastních lovec-
kých psů.

Snad to nebude příliš netaktní, 
když se zeptám, jak jste se vůbec 
k těmto oborům dostal?
Asi je to „rodinné zatížení“. Mých  
14 bratranců a vlastníků bylo hajný-
mi. Tatínkův bratr jako revírník byl 
v Novém Hrozenkově zastřelen od 
pytláků. Maminčin otec byl zastřelen 
od pytláků v Hošticích, když vcházel 
do hájenky, kde měl 6 malých dětí. 
Můj křestní kmotr – revírník – byl od 
pytláků třikrát postřelen. Můj tatí-
nek byl rolníkem, ale po celý život 
zastával funkci předsedy myslivec-
kého spolku.

Mohu položit i tuto troufalou 
otázku? Proč jste se nestal 
např. myslivcem, ale volil jste 
kněžské povoláni?
Od mládí jsem měl rád myslivost, ale  
i kněžství Kristovo. Ale na tom dru-
hém má asi „vinu“ arcibiskup Stojan.

Prosím vás, jak tomu mám 
rozumět?
Když jsem měl 12 dní, maminka mě 
zabalila do povijanu a šla se mnou 
na Svatý Hostýn. Stojan, tehdy ješ-
tě kroměřížský probošt, stál u dveří 
hostýnské svatyně a očekával něja-
ké procesí. Mou maminku vůbec ne-
znal, nevěděl, zda v peřince je děvče 
nebo chlapec, ale přistoupil k mat-
ce a praví jí: „Matko, dobře to dítě 
opatrujte, bude z něho Kristův kněz.“ 
Odpoledne maminku potkal znovu  
s nějakým pánem a praví mu: „Tady 
je náš nejmladší poutník a bude  
z něho jednou „panáček“.

Budu asi moc troufalý, ale 
přece tu otázku vyslovím, 
poněvadž při čtení napadne 
jistě mnoha čtenářům. To vám 
tedy rodiče častěji připomínali 
Stojanův výrok? Rodiče chtěli, 

Jeho otcem byl Antonín Urban (14. 4. 1873 – 
5.  3. 1935), matkou Cecílie (19. 11. 1873 – 
30. 5. 1935). Vyrůstal s osmi sourozenci. 
Primici měl v Morkovicích. Hrál také di-
vadlo, byl především nimrod, kynolog, 
včelař. Vyráběl unikátní medovinu, na 
kterou jezdili vysoce postavení komunis-
tičtí činitelé, na faře měli své schůzky.

Domácnost mu vedla sestra Cecílie, 
která zemřela 1979, pak od roku 1980 
Žofie Válková.

Byl uznávaným kazatelem, často kázá-
val na poutích u Sv. Antonína na Blat-
nické hoře.

Narozen 11. ledna 1912 Slížany,  
farnost Morkovice.

Ordinován 5. července 1936 Olomouc.

Kooperátor Lidečko 1. 8. 1936 –  
30. 11. 1939.

Administrátor Lidečko 1. 12. 1939 –  
30. 4. 1940.

Farář Lidečko 1. 5. 1940 - 28. 2. 1954.

Administrátor Lukov 1. 3. 1954 –  
30. 6. 1990.

Místoděkan Vizovice 1. 9. 1973 – 1990.

Ve výslužbě Lukov 1. 7. 1990 –  
17. 8. 1991.

Auditor 1948.

Limbo ornatus 1963.

Konzistorní rada 1964.

Arcibiskupský rada 1969.

Titulární farář 1973.

Čestný kanovník kroměřížské  
kapituly 1976.

Zemřel 17. srpna 1991, zádušní mši ce-
lebroval biskup Josef Hrdlička, pohřben 
24. 8. 1991 v Morkovicích.
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abyste byl knězem? Stojanova 
poznámka ovlivnila vaše život-
ní zaměření?
Vy jste jako ti členové komise, která 
vyslýchá svědky v přípravném proce-
su Stojanova blahořečení. Můj případ 
totiž může být náznakem toho, že 
Stojan měl i dar nazírání do budouc-
na. Byl jsem předvolán jako svědek 
a komise se mě též tázala, zda moje 
povolání nebylo usměrněno právě vli- 
vem oné dvakrát opakované věty. 
Milý příteli! Pan řídící tatínkovi ra-
dil, aby mě dal na studie. O Stojanově 
výroku jsem se dověděl mnohem poz-
ději, a to tehdy, když už jsem byl pro 
kněžství rozhodnut. A rozhodl jsem 
se přesto, že v kroměřížské seminárce 
jsem mnoho dobrého příkladu nevi-
děl. Však nás také do primy nastou-
pilo 82, ale do bohosloví šlo jen 5. Na 
žádném „světském ústavě“ nebylo 
by klíčící kněžství podrobeno tako-
vým zkouškám, jako tomu bylo na 
arcibiskupském gymnasiu. Byli tam 
svatí kněží a vychovatelé, ale mnozí 
hráli jen „divadlo“ a mladý chlapec 
to brzy pozná. Nadto hrabě Kinský 
v Morkovicích mi po maturitě nabí-
zel, že mohu být lesním inženýrem, 
že všecky výlohy se studiemi mi bude 
hradit. Měl jsem rád myslivost i Kris-
tovo kněžství, volil jsem druhé, pro-
to jsem chtěl vstoupit do kongregace 
Verbi Divini a pak do misií. Myslil 
jsem, že moje vedlejší záliby se nejlé-
pe uplatní někde v Africe.

A pokusil jste se nějak realizo-
vat tento svůj sen?
V roce 1936 jsem byl vysvěcen na kně-
ze. A pak jsem musel absolvovat vo-
jenskou službu. Dosáhl jsem hodnosti 
nadporučíka. Hned jsem pak žádal, 
abych mohl odejet do Francie na další 
studie. Jenže, to už se blížil rok 1938  
a tehdy mi řekli: Žádná Francie, ani  

Afrika, my vás budeme potřebovat 
doma. Nedostal jsem povolení, abych 
mohl odejet do Francie, kde jsem se měl 
pro Afriku připravit. Pak přišla okupa-
ce, a to už jsem byl farářem v Lidečku. 
Prožil jsem tam 19 let. Byl jsem nej-
mladším farářem v diecézi, poněvadž 
do Lidečka nikdo nechtěl jít. Kostel  
i fara tam byla na spadnutí. Prožil 
jsem tam nejkrásnější úsek svého ži-
vota ve spolupráci se svým kaplanem  
P. Janem Marečkem. Byla opravena 
fara, kostel, zavedena v obou budo- 
vách elektrifikace, upraven nový hřbi-
tov, pořízeno sedm nových zvonů  
a nové varhany. Také jsme postavili 
katolický dům. Sehráli jsme 72 divadel, 
abychom mohli zaplatit 750 000 Kčs.

Teď jste se, otče viceděkane, 
zmínil o divadle. Také se o vás 
říká, že dovedete „baletit“.
Mám sedmiletou baletní školu. Ještě 
před dvěma roky jsem v Lukově cvičil 
cikánský čardáš. Těchto svých zkuše-
ností jsem využil na různých místech.

Dovolte ještě předposlední otáz-
ku, nebo spíše prosbu. Máte prý 
pečetní zlatý prsten Berchtol-
dův. Můžete mi ho ukázat?
Ano, zde je, schovávám si ho na pa-
mátku ze svých studentských let, kdy 
jsem hodně sportoval, věnoval jsem se 
krasobruslení, hrál jsem tenis. Hrabě 
Berchtold se o mně dověděl, sám pro 
mě přijel svým autem, sehrál jsem  
v Buchlovicích několik zápasů s mla-
dou kněžnou a vyhrál tento prsten.

Ještě poslední otázka. Pozorujete, 
že vaše mimokněžská činnost má 
i nějaký pastorační dopad?
Určitě. Jednak širší okruh znalostí mi 
umožňuje, abych využil Božího dění  
v přírodě při kázání a katechesi. Plně  
a z vlastního pozorování mohu využít 

známé věty svatopisce:“Nebesa vypra-
vují o slávě Boží“. A pak: všecku svou 
mimokněžskou činnost neberu jen jako 
rekreaci, ani jako libůstku. Vidím v tom 
velký příspěvek v moderní pastoraci. 
Mnozí dnešní lidé se dívají na kněze jen 
jako na nějaké neužitečné modlitkáře.  
A jak pak rychle mění své mínění, když 
poznávají, že kněz dovede být užitečný 
v celé řadě jiných oborů, které pomáhají  
k rozkvětu vlasti. Vždyť dnes vlastně  
každý kněz má plno mimokněž- 
ských úkolů. Kněží přece staví, opra- 
vují, modernizují kostely i fary. Jaké 
těžké podmínky mají kněží v pohrani-
čí, co úsilí, co práce a vynalézavosti dá 
mnohdy jen běžná, každoroční údržba. 
Znám kněze, kteří založili před koste-
lem krásné parky, jsou činni v ČČK, 
jsou odborníky v umění nebo jsou vý-
bornými hudebníky. 

Já sám jsem odchoval 5 000 včelích 
matek pro vývoz do ciziny. Šlo o vče-
lí matky kmene Republikánka, kterou 
před desetiletími po včelařských stu- 
diích ve Švýcarsku vypěstoval pre- 
monstrát P. Kitzberger. V mé odborné 
světské činnosti mi kněžství nikdy ne- 
bylo na závadu, naopak mé kněžství 
bylo a je respektováno s velikou úctou. 
Mám dojem, že podobná mimokněž- 
ská veřejná činnost působí na mnohé 
víc než nejlepší kázání, na které se 
vlastně vůbec nikdy mnozí nedosta-
nou. Však proto církev v některých 
zemích koná pokusy s tak zvanými 
„pracujícími kněžími“. V tomto ohle-
du se asi v budoucnu bude muset ještě 
více hledat a zkoušet. Všecko zkoušej-
te, dobré podržte.

A. Z.

Zpravodaj Severomoravského krajské- 
ho výboru Sdružení katolických du-
chovních Pacem in terris v Ostravě. 
Ročník 1973, číslo 5, s. 18-20.

Redakce Lukovského zpravodaje vyzývá všechny čtenáře, kteří vlastní takové materiály z historie Lukova, 
které by mohly zajímat i ostatní občany a byli by je ochotni poskytnout ke zveřejnění v LZ, nechť se obrátí 
na členy redakce LZ. Veškeré takové podklady budou vráceny vlastníkům v neporušeném stavu.

Historií není nutně myšlena jen velmi dávná minulost, ale už třeba to, co dnešní čtyřicátníci či mladší nemohli zažít. 
Materiály se mohou týkat činnosti spolků, zajímavých řemesel (kovářství, studnařství, doprava, obchodníci, cho-
vatelé, vaření povidel, mlácení obilí…), zajímavých osobností atd. Mohou to být i informace pamětníků poskytnuté 
formou rozhovoru s některým členem redakce LZ, dobové fotografie s krátkým komentářem. Všem těm, kteří pod-
klady dodali, děkujeme za spolupráci.
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KRONIKA
PASEKA PRÁDLA

Chalupa – dřevěnice číslo popisné 66 
na Prádlech – patří katastrálně do Lu- 
kova u Zlína. Písemné prameny  
z roku 1789 ji zmiňují jako samotu 
„Paseka Prádla“. O třicet let pozdě-
ji, v roce 1820, dřevěnici obývali Jan  
a František Chovancovi. Uvnitř chalu-
py je uváděna kuchyň a světnice. Při 
dřevěnici byly postaveny chlévy pro 
dobytek a kurník pro drůbež.

Manželé Sluštíkovi obývali dřevě- 
nici jako poslední. Antonín Sluštík,  
nar. 14. dubna 1899, vlastnil pár koní,  
se kterými jezdil v Lukově i okolí na 
„formanky“ soutěskou přes skaliska 
Králky. Zemřel 17. ledna 1969 a odpo- 
čívá na hřbitově v Lukově. Jeho man- 
želka Anna se narodila 4. července 1898 
a věnovala se plně domácnosti a hospo-
dářství. Zemřela 6. září 1965 a pochová-
na je v rodinné hrobce v Lukově.

Sluštíkovi vychovali tři děti. Marii, na-
rozenou 9. ledna 1924, která se provda-
la za Josefa Matulíka (* 1914 – †1971) 

z Lukova. Jejich manželství bylo bez- 
dětné. Marie Matulíková zemřela 
2. května 1982. Pohřbena je v hrob- 
ce rodiny Matulíkovy na hřbito-
vě v Lukově. Syn, Josef Sluštík, se 
narodil 30. října 1930 a oženil se  
s Kristýnou Pekařovou z Velíkové. 
Byl to velmi uctivý člověk. Zemřel 
25. září 1992 a byl pohřben v hrob-

ce rodiny Sluštíkovy. Dcera Ludmi-
la, narozena v roce 1937, se provdala 
za Karla Urbana, výpravčího ČD na 
vlakové trati Lidečko - Horní Lideč – 
Střelná - Lysá pod Makytou - Púchov.

Podle pramenů zapsal  
pan Milan Přívara st.,  

v Lukově 10. března 2016

NA PASEKÁŘE ZAVZPOMÍNALA PANÍ MARIE KOŠAŘOVÁ V ROCE 1995:

Chci vám vyprávět o lidech, kteří 
tyto paseky obývali a na něž si už 
mnozí z nás, zvlášť mladší ročníky, 
nepamatují. A bylo by škoda, aby 
jména tak rázovitých lidí, typických 
pasekářů, poctivců, jakých je poříd-
ku, upadla v zapomenutí.

Na Prádlech, jejichž jméno pochází 
z dávné minulosti, kdy byla v těchto 
místech hradní prádelna, žila rodina 
Sluštíkova a paseka se dědila z otce 
na syna. Poslední pasekář, Antonín 
Sluštík, měl mnoho sourozenců, 
takže to byla rodina široce rozvět-
vená nejen v Lukově, ale hlavně ve 
Vlčkové. U nás v Lukově žil jeden 
z jeho bratrů, ale protože v rodině 
vyrostly tři dcery, tak po něm se 
rodové jméno nedochovalo. Po sest- 
ře žije tedy mezi námi synovcova  
a prasynovcova rodina, vdova po sy-

PASEKA LIPKA, PRÁDLA, PÍSEČNÉ
novi a rodina vnukova. Tyto rodi- 
ny nesou jméno „Sluštík“, pocháze-
jící z Prádel.

Na Písečném žila rodina Kolářova  
a poslední pasekář, majitel usedlosti 
p. František Kolář, také převzal pa-
seku po rodičích. (Dnes slouží sta-
vení jako rekreační chalupa pro jed-
noho z potomků). V rodině vyrostlo 
pět dětí a mezi námi žijí ještě dvě, 
když nejstarší dcera už zemřela. Na 
Hradské žijí tedy Kolářovi, je to syn 
a vnuk posledního majitele paseky. 
Jejich rodové jméno „Kolář“ pochází 
z Písečného.

Obě tyto pasekářské rodiny, ač téměř 
1 km od sebe vzdálené, si byly velmi 
blízké. Počínaje dětmi, které společně 
chodily do naší školy, společně také 
pásly dobytek, což byla dříve výsa-

da dětí, přes hospodyně až po hospo-
dáře, kde se ono bratrské přátelství 
projevilo nejvíce. Rodiny si vzájemně 
vypomáhaly na poli i v lese, panovala 
mezi nimi jakási sounáležitost. Věděli 
o sobě, že v případě nesnází jsou od-
kázaní jeden na druhého.

Zde se musím zmínit, že mezi tyto 
dvě paseky patřila ještě paseka Jan-
ských u „Lipky“, kde rodina Janská 
žije dodnes. Protože však katastrálně 
patří do Vlčkové, nebudu se o nich 
šířeji rozepisovat, jen chci slovy vy-
jádřit, pro poučení nám všem, jak  
tito lidé chápali sousedské soužití.

Když hořela paseka na Písečném, byli 
to lidé Janští od „Lipky“, kteří se za-
sloužili o to, že obytná část a přístavek 
zůstal zachován, protože než se lidé 
seběhli, nebylo co hasit. Zvlášť syn 

3. 1. 2019
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pasekáře, Josef měl na záchraně lví po- 
díl a pan Kolář na tuto nezištnou po-
moc vděčně vzpomíná.

Pro spojení s naší obcí si obě rodi-
ny vyšlapaly chodníček, který vedl 
podle Horního rybníka šikmo vzhů-
ru kopcem a ústil přímo pod Prádly.  
V zimě, cestou ze školy, se děti zastavi-
ly nejdříve u tetky Terezy u kříže nad 
rybníkem, potom na Prádlech, kde jim 
paní Sluštíková nachystala „přesňáky“ 
a s večerem Kolářovy děti odcházely 
domů na Písečné. V létě nebyl čas na 
dlouhé hovory, práce na polích a v lese 
se nedala ošidit, ale zato v zimě při-
cházeli oba pasekáři často dolů jen tak 
na kus řeči k bratrovi Josefovi, kde se 
zdrželi při hovoru a různých zkazkách 
daleko k půlnoci, jak bylo tehdy mezi 
lidmi na vesnici zvykem. Tam jsem 
poznala oba tyto muže, které tvrdě 
přitesávala těžká práce a osamělý život 
v lese, až zůstalo to nejcennější, čisté 
a poctivé jádro lidského charakteru. 
Neznali falše a jejich vzájemný vztah 
vzbuzoval úctu a jistotu, že dobří lidé 
ještě na světě nevymřeli. A to vše bez 
mnoha slov, jaksi samozřejmě, oni to 
prostě jinak neuměli.

Bylo to v čase naší nesvobody, druhá 
světová válka se chýlila ke konci, si-
tuace se přiostřovala, lidí v lesích při-
bývalo a pasekáři byli na tom nejhůř. 

Když u nich někdo zaklepal na dveře, 
nikdy nevěděli, kdo je za dveřmi, zda 
partyzán či policisté, ba stávalo se, že 
večeře byla pro jedny a snídaně pro 
druhé a to vše pod hrozbou samopalů. 
V těch těžkých dobách pasekáři kryli 
jeden druhého, aby i se svými rodina-
mi přežili. Ale neopustili své paseky, 
ač ve vesnici by měli větší bezpeč-
nost. Kořeny, které je držely na je- 
jich polích a v lesích, byly příliš hlu- 
boko. Nikde se po válce nehlásili  
o odměnu za zásluhy. Pro ně, prosté 
muže z valašských hor, to byla povin-
nost. Čas se ale nezastavil, soukromé 
hospodaření končilo, protože za ko-
munistické éry dostávali tito lidé to-

lik, že bylo lépe nechat pole ladem. Do 
honů se nehodila, takže byla ponechá-
na přírodě napospas.

Oba kamarádi chodili pracovat do 
družstva a zase spolu. Co jeden, to 
druhý. I smrt k nim byla milosrdná, 
do roka následovali jeden druhého do 
záhrobí, jak čteme na náhrobcích na 
našem hřbitově.

Ať je vám toto vyprávění poučením 
i připomínkou, že i prostá, zdánlivě 
tvrdá srdce valašských horalů, jsou 
schopna krásných, čistých, lidských 
citů a osobní statečnosti, byť proje-
vovaných bez velkých slov.

NOVODOBÁ HISTORIE PRÁDELSKÝCH PASEK A BUDOVY: 

Vlastníci dřevěné části: Vlastníci zděné části + včelínu:

Sluštíkovi Sluštíkovi

Jihomoravské státní lesy Jihomoravské státní lesy

do roku 1989  Oldřich Javořík Jan a Zdeňka Ernestovi –  
Bohdan Žákovský (vnuk)

1989 - 2014  rodina Zdeňka Holíka Pronájem: Klub přátel Lukova,  
základní článek Hnutí Brontosaurus

2014 Spolek přátel hradu Lukova

DISPOZIČNÍ PRVKY OBJEKTU:
Dřevěná část: dříve obytná část 
(světnice, kuchyň, komora a sklep).

Zděná část: dříve chlévy; dnes, po 
minimální stavební úpravě, zázemí 
pro letní tábory.

Rekonstrukce dřevěné poloviny ve  
vlastnictví Spolku přátel hradu Luko-

va je dokončena. V roce 2017 byla do-
vršena nově vykopanou studnou před 
domem – na pozemku před dřevěnicí.

„Naše polovina je sídlem spolku, slou-
ží pro setkávání členů a hlavně pro 
vzdělávací aktivity, které realizujeme 
pro žáky základních škol. Prezentu- 
jeme zde život z období kolem ro- 
ku 1930, kdy lidé neměli elektřinu a vše 

si dokázali vyprodukovat sami. Objekt 
využíváme i jako zázemí pro činnost 
kroužku pro děti „Lukovští Wizárdi“. 
Opravili jsme a pravidelně udržuje-
me studánky v okolí domu. Jedná se  
o studánku Prádla a studánku severo-
východně nad domem, kterou jsme na- 
zvali „Studánka Františka a Jana Cho-
vancových“, uvedl Jiří Holík, před- 
seda Spolku přátel hradu Lukova.

Studánka Prádla, 3. 1. 2019

Studánka Františka 
a Jana Chovancových, 19. 1. 2016
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LIDOVÁ PÍSEŇ
MASOPUST

Když se dostaví průvod maškar na určené místo, pohřebenář zavolá:  
„Masopust sa krátí, možete nám dáti, aspoň kúsek slaniny, nebo takú klobásu, co sa třikrát opášu.“
Zpívá se píseň:

Valašský soubor písní a tanců Kašava má tuto píseň zařazenu v pásmu „Končiny na Kašavě“. Notový zápis a hudební úprava  
Milan Přívara – uč. ZUŠ Morava. V Lukově 20. ledna 2019.

Masopust, fašank – v lidové obřadnosti období od Tří králů (6. ledna) do začátku velikonočního postu (Popeleční středa); v užším smys- 
lu poslední tři dny tohoto období (tzv. ostatky). Obřady a obyčeje spojené s masopustem souvisí se zemědělským kalendářem (přechod  
k jarním pracím); masopust prakticky nebyl ovlivněn křesťanstvím. Je charakterizovám zábavami, hrami, průvody maškar atd.

        1. Pod   ša-ble,         pod   ša-ble,       aj      pod   o   -   buš  -  ky;  my   všec-ko         be-re-me,

                aj,    pla-né         hru - šky.

          2.  Tu  -  téj   nám    ne-da-li,           tu - téj     nám     da    -    jú,    ko-má-ra       za - bi - li,

            sla - ni - ny         ma - jú.

           3. Fa - šan - ku,    fa - šan - ku,       vel  -  ká  noc      bud - de,        kdo   ne-má      ko - žu - cha,

              zi - ma mu   bu   -   de.



1. Koštu se mohou účastnit pouze  
 osoby starší 18 let.

2. Každý soutěžící může přihlásit  
 do koštu pouze jeden vzorek –  
 0,5 l destilátu.

3. Destiláty bude zvlášť hodnotit  
 komise a dále také veřejnost. 

4. Do finále koštu postoupí první 
 4 vzorky s největším počtem 
 hlasů komise a 2 vzorky  
 s nejvyšším počtem hlasů  
 veřejnosti (v případě shody  
 se bere další v pořadí).  

5. Degustace a hodnocení vzorků  
 probíhá anonymně. Každý vzorek  
 je až do okamžiku vyhodnocení  
 označen pouze číslem. Pořadatel,  
 který přiděloval pálenkám 
 soutěžní čísla nemůže desti- 
 láty hodnotit.

6. Finálovou degustaci 6 vzorků   
 bude hodnotit pouze komise, která  
 rozhodne o 1.–3. místě koštu.

HLASOVÁNÍ 
HODNOTÍCÍ KOMISE

1. Komise je dopředu zvolená 
 pořadateli.

2. Hodnocení destilátu bude 
 probíhat postupně a po okoštování  
 všech porotců bude vzorek 
 poskytnut k posuzování veřejnosti.

3. Jakost pálenky se bude hodnotit  
 v následujících parametrech:   
 vůně, chuť, jemnost a ocásek.

4. Posuzovat se bude bodovým 
 hodnocením 1–10, kdy 1 bod 
 znamená nejnižší a 10 bodů 
 nejvyšší hodnotu.  

5. Vzorek do soutěže může 
 poskytnout i člověk působící  
 v komisi.

HLASOVÁNÍ VEŘEJNOSTI

1. Koštu se mohou účastnit pouze  
 osoby starší 18 let.

2. Degustace začne postupně po   
 oznámkování vzorků komisí. 

3. Každý zúčastněný bude mít 
 možnost ohodnotit 3 nejlepší  
 vzorky (1. místo – 3 body, 
 2. místo – 2 body, 3. místo –  
 1 bod) a jeden nejhorší (–1 bod).

4. Výsledky hlasování budou určeny  
 podle nejvyššího počtu bodů.

5. Hlasovací lístek bude platný   
 pouze v případě vyplnění všech  
 4 možností hodnocení.

Po ukončení koštu bude vyhlášení výsledků a vystavena listina s celkovými výsledky k nahlédnutí.



Pravidla Lukovského koštu naleznete na stránkách Lukovského zpravodaje 1/2019 
a na www.lukov.cz.

Celou akci bude doprovázet cimbálová muzika Cyril.

Místo konání 
Vestibul VÚB Lukov

Registrace 
• Registrování vzorků do koštu bude probíhat ve čtvrtek 14. 2. v prostorech 
 vestibulu VÚB od 17.00 do 20.00 hod. • V den konání bude možná registrace 1,5 hod. před zahájením  
 (pouze v případě volných míst).• Počet registrovaných vzorků je omezen na 30 ks, proto doporučujeme registrovat 
 destilát již 14. 2.

Program akce 
čtvrtek 14. 2.
17.00 – 20.00 registrace destilátů (VÚB Lukov)sobota 16. 2.
11.00 – 12.30 registrace destilátů (pouze v případě volných míst v soutěži)
13.00 zahájení koštu13.00 – 15.00 košt slivovice (výběr finálových vzorků)15.30 – 16.00 finální košt slivovice (6 nejlepších destilátů)16.30 vyhlášení vítěze koštu slivovice a zveřejnění výsledkové listiny

Program akce 

2. 3. 2019

Sbor dobrovolných hasičů Lukov 
a Obec Lukov 

vás srdečně zvou na

Informace k akci budou aktualizovány 
na www.lukov.cz

10.00 hod. Sraz masek u VÚB Lukov.

11.00 hod. Začátek masopustního průvodu  
v čele s medvědem za hudebního 
doprovodu. Průvod projde částí 
obce. Mezi 12.00 a 13.00 hod.  
se vrátí k VÚB Lukov.

10.00–15.00 hod. Ve vestibulu VÚB Lukov bude hrát 
živá hudba a po celou dobu  
budou pro vás připraveny  
zabijačkové speciality!

Hospodyňky se mohou pochlubit svými 
napečenými dobrotami a hospodáři zase přinést  
k ochutnání pálenku!


